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„Cei care nu apără nicio cauză vor cădea 
pentru orice.“             (Alexander Hamilton)

Cele mai recente date ofi ciale referitoare la si-
tuaţia proiectelor depuse, aprobate, contractate şi a 
plăţilor efectuate, potrivit alocărilor de fonduri ne-
rambursabile UE relevă, din nou, necesitatea îmbună-
tăţirii radicale a activităţii din acest domeniu, a cărui 
importanţă nu mai trebuie subliniată.

Cele şapte programe operaţionale pe domenii au 
fost menite să asigure, diferenţiat, resurse fi nanciare 
adecvate, în conformitate cu obiectivele stabilite, încă 
de la aderarea României în UE, până în anul 2013. Or, 
în cei aproape şase ani care au trecut de la acel moment, 
nu s-a reuşit să se acceseze, decât într-o mică măsură, 
sumele alocate. Cele mai puţine plăţi efectuate către 
benefi ciari sunt cele aferente Programului Operaţional 
Asistenţă Tehnică (141 milioane lei) şi Programului 
Operaţional Dezvoltarea Capacităţii Administrative 
(224 milioane lei). O situaţie nesatisfăcătoare se înre-
gistrează şi în domeniile unde era necesară o puternică 
susţinere fi nanciară, cum sunt Transporturile şi Mediul, 

cărora li s-au alocat iniţial şi fondurile cele mai consis-
tente. Din păcate, plăţile au fost de numai 1,9 miliarde 
lei în cazul Transporturilor şi, respectiv, 3,5 miliarde 
lei pentru Mediu. Chiar şi în domeniile unde absorbţia 
a fost mai bună nu s-au atins nici pe departe sumele afe-
rente perioadei care a trecut de la aderarea la UE. Este 
cazul Programului Operaţional Regional (6,2 miliarde 
lei) şi Programului Operaţional Sectorial Dezvoltarea 
Resurselor Umane (5,3 miliarde lei).

Precizăm că toate aceste date se referă la intervalul 
1 ianuarie 2007 – 9 noiembrie 2012, ceea ce arată că a 
mai rămas, practic, doar un an până la care expiră terme-
nul limită la care se cuvenea să fi e cheltuite cele circa 30 
miliarde de euro – fonduri nerambursabile de la UE. Este 
limpede că restanţele nu mai pot fi  recuperate integral, 
dar că se impune – în sfârşit – să se adopte măsuri ca în 
2013 să putem accesa un volum cât mai mare de resurse 
fi nanciare, astfel încât să se asigure mai multe fonduri 
pentru o reală relansare a economiei româneşti.

Ca întotdeauna, ultima lună a anului este marcată nu numai de 
conturarea unor bilanţuri, ci şi de evaluări privind viitorul mai apro-
piat sau mai îndepărtat. Întrucât numeroase prognoze referitoare la 
anul în curs s-au dovedit mult prea optimiste, consemnăm o evi-
dentă tendinţă de a conferi predicţiilor o doză mai mare de realism. 
Punctele de vedere ale specialiştilor autohtoni sunt foarte diverse, 
unele contradictorii, ceea ce ne îndeamnă să manifestăm prudenţă în 
evaluarea lor. De aceea, se cuvine să ne îndreptăm atenţia mai ales 
asupra estimărilor date publicităţii atât de Comisia Europeană (CE), 
cât şi de Fondul Monetar Internaţional (FMI).

Pentru anul viitor, Executivul de la Bruxelles consideră că sunt 
întrunite premisele ca economia românească, respectiv Produsul In-
tern Brut, să înregistreze o creştere de cel puţin 2,2%. La rândul ei, 
organizaţia fi nanciară internaţională apreciază că este de aşteptat un 
spor al PIB de 2,5%.

Dacă punem faţă în faţă aceste procente cu cele pe care atât 
CE, cât şi FMI le alătură altor ţări, nu numai din Europa Centrală şi 
de Est, ci şi din vestul continentului, rezultă foarte clar că economia 
românească s-ar situa pe o poziţie mai confortabilă. Se ştie că, pen-
tru 2013, cele mai multe prognoze indică, pentru majoritatea ţărilor 
din UE, în cazul cel mai bun, o creştere economică 0 (zero).

Toate aceste elemente, inclusiv de natură comparativă, pot – 
fi reşte – să genereze un sentiment de optimism, fi e şi numai mode-

rat. Nu trebuie, însă, să punem semnul egalităţii între potenţialul de 
creştere economică şi acţiunile obligatorii care sunt necesare pentru 
valorifi carea acestui potenţial. Trebuie spus că, în condiţiile în care 
orice act economic are efecte după un anumit interval de timp, va 
cântări greu situaţia pe care anul viitor o va „moşteni“. Se poate 
aprecia de pe acum că, tot într-o variantă marcată de optimism mo-
derat, vom avea, în 2012, un spor al PIB de circa un procent. De-
sigur, situaţia meteorologică a avut o puternică infl uenţă negativă 
asupra volumului PIB, dar adevărul impune scoaterea în evidenţă 
a ceea nu a mai depins de „capriciile“ naturii. Este vorba despre 
defi cienţe în ceea ce priveşte politica de stimulare a proceselor eco-
nomice pozitive, înainte de toate în domeniul investiţiilor.

În această ordi-
ne de idei, se impune 
a se efectua o analiză 
riguroasă a surselor 
fi nanciare care pot 
să susţină programe 
de investiţii cu efect 
multiplicator în eco-
nomie. Facem aceas-
tă subliniere, întrucât 
nu orice investiţie 
aduce avantaje eco-
nomiei naţionale. 
Anul pe care-l vom 

încheia a fost marcat, din nefericire, de numeroase cazuri în care re-
surse fi nanciare importante, în primul rând bugetare, au fost irosite. 

Simultan cu manifestarea celei mai atente preocupări pentru o 
bună gestionare a banului public apare evident că principalele surse 
de alimentare a investiţiilor sunt cele bugetare, bancare, capitalul 
străin şi fondurile europene. Fiecare dintre aceste surse – evident, 
în proporţii diferite – se cere valorifi cată la maximum. În cazul bu-
getului este vorba mai ales despre combaterea efi cientă a evaziunii 
fi scale; în legătură cu băncile se impune o deschidere mult mai mare 
spre economia reală; investiţiile străine pot fi  atrase în special prin 
asigurarea unui mediu politic şi de afaceri predictibil; accesarea fon-
durilor europene se poate îmbunătăţi substanţial dacă se va asigura 
un număr cât mai mare de proiecte eligibile, în condiţiile respectării 
necondiţionate a metodologiilor agreate de UE.

Se poate lesne observa, în legătură cu toate măsurile pe care 
le implică fructifi carea celor patru surse, că stă în puterea factori-
lor decidenţi, dar şi a tuturor „actorilor“ din economie, să acţioneze 
convergent, spre utilizarea cât mai bună a potenţialului nostru de 
creştere economică. Cum se spune, putinţă există, dar mai este ne-
voie de voinţă. (T.B.)

Creșterea economică 
de care avem nevoie

Jurnal de bord

Absorbţia fondurilor europene, 
prioritate zero

„Colinde, colinde,
E vremea colindelor,

Căci gheaţa se-ntinde
Asemeni oglinzilor.”

Steluţe-argintii,
Mii şi mii de mii,
Trimise-s din cer

Bădie Mihai,
Pământului strai,
Păzindu-l de ger.

Şi parcă-nstelată
Şi imaculată,

De nea dalbă ie,
Gătită e ţie,

Fecioară Marie!

„De dragul Mariei
Şi-al Mântuitorului,

Luceşte pe ceruri
O stea călătorului.“

La steaua acum
Primind răsărit,

Nici cale nu-i lungă,
Nici stingere-n drum,
Căci Domnu-a venit
Şi bezna alungă.

Colinde, colinde!
Cu dulcele -ţi grai,
Cântarea cuprinde,
Şi ţară, şi Rai,
Bădie Mihai!

Colind cu Mihai Eminescu
C. Berbente

Cu prilejul Sfi ntei Sărbători a Crăciunului, cu gândul la Mântuitorul nostru Iisus Hristos, la tot ceea ce El a 
săvârşit întru iubirea de oameni şi dreptate pe pământ, Consiliul Director al AGIRConsiliul Director al AGIR  şi redacţia Univers inginerescUnivers ingineresc 

adresează tuturor colaboratorilor, cititorilor, inginerilor români de pretutindeni, cele mai calde şi sincere urări pentru 
noi împliniri profesionale, în viaţa Cetăţii, realizarea tuturor proiectelor, fericire şi bunăstare.   

Crăciun fericit, tuturor!Crăciun fericit, tuturor! 

Convorbire cu dr. ing. Mihai Mihăilă, membru 
corespondent al Academiei Române (pag. 3)

Stadiul actual şi perspectivele activităţii de cercetare, 
dezvoltare şi inovare în România (pag. 4 – 6)

  Sursele regenerabile, 
permanent în prim-plan (pag. 7)

Profesorul universitar Traian 
Raica, la 90 de ani (pag. 2)
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Noi, toţi cei care l-am avut ca dascăl şi care, în diferite 
împrejurări ale vieţii, l-am cunoscut în plină activitate crea-
toare în domeniul ştiinţei şi tehnicii, avem deosebita plăcere 
şi, în acelaşi timp, onoarea de a-i transmite profesorului uni-
versitar Traian Raica sentimentele noastre de recunoştinţă 
şi profundă apreciere, însoţite de cele mai bune urări, cu 
prilejul împlinirii venerabilei vârste de 90 de ani.

În ceea ce mă 
priveşte, am fost stu-
dentul domniei sale 
şi, apoi, în calitate 
de tânăr absolvent al 
Politehnicii din Timi-
şoara, ca inginer, am 
benefi ciat de îndrumă-
rile sale în perioada în 
care am lucrat la Între-
prinderea de Reparaţii 
Auto13 din Timişoara. 

Traian Raica s-a 
născut  la Sânnicolau 
Mare, judeţul Timiş, la 
24 noiembrie 1922. A 
urmat gimnaziul Prin-
cipele Carol (1933 
– 1937), liceul C. D. 
Loga (1937 – 1941). A urmat Şcoala Politehnică (1941 – 
1946), pe care a absolvit-o, ca inginer diplomat electrome-
canic (1949). A fost asistent al prof. univ. emerit Marin Bă-
nărescu (1950) şi a urmat treptele afi rmării didactico-profe-
sionale – conf. univ. (1962), dr. ing. (1973), profesor univ. 
(1990) şi, ulterior, consultant. În tot ceea ce a întreprins a 

fost un model pentru toţi, deosebit de modest, cu o ţinută  
academică desăvârşită, un erudit, un înţelept. Viaţa profe-
sorului, într-adevăr, s-a condus potrivit dictonului: „Labor 
omnia vincit improbus!“.

O retrospectivă a vieţii şi activităţii profesorului nos-
tru readuce în memorie momente de seamă prin care s-au 
vădit calităţile sale remarcabile, de formator al multor ge-

neraţii de ingineri mecanici, în special în domeniul 
construcţiei de motoare. Cursurile sale s-au remarcat 
prin înaltul lor nivel 
ştiinţifi c, prin atracti-
vitate şi claritate, ast-
fel încât toţi cei care 
le-au audiat au trăit 
deopotrivă satisfacţia 
pe care o generează 
îmbogăţirea cunoaşte-
rii şi bucuria de a avea 
un asemenea dascăl. 
El ne-a format în spiri-
tul motto-ului „Munca 
cinstită şi pasionată va 
fi  în fi nal respectată 
şi recunoscută“. S-a 
bucurat şi se bucură 
de stima şi respectul 

nostru, al tuturor, iar, odată 
cu trecerea timpului, a găsit 
şi leacul pentru a fi  mereu 
tânăr. Senior al Politehnicii 
timişorene, prestigios mem-
bru al Asociaţiei Generale a 

Inginerilor din România, Traian Raica reprezintă un model 
de probitate ştiinţifi că, de responsabilitate şi umanitate. Îi 
propunem să-şi scrie amintirile din prodigioasa sa activitate.

La mulţi ani, domnule profesor!

Prof. univ. dr. ing. EurIng 
Tiberiu Dimitrie Babeu

Preşedintele Sucursalei Timiş a AGIR
Membru titular al ASTR

100 de ani de la înfi ințarea Societății 
Inginerilor Agronomi din România – SIAR

ARC  PESTE  TIMPARC  PESTE  TIMP

În acest an s-a împlinit un secol de la 
crearea, în 1912, din iniţiativa lui Gheor-
ghe Ionescu-Şişeşti, a Societăţii Inginerilor 
Agronomi din România – SIAR, organizaţie 
profesională a celor care doreau să contribu-
ie la redresarea agriculturii româneşti. SIAR 
a fost recunoscută prin Înaltul Decret Regal 
nr. 609 din martie 1915 şi înscrisă în Regis-
trul de persoane juridice al Tribunalului Il-
fov cu nr. 190/1925. 

În acest context, la Academia de Ştiinţe 
Agricole şi Silvice s-a desfăşurat Conferin-
ţa Naţională pentru reactivarea Societăţii 
Inginerilor Agronomi din România, eveni-
ment la care au participat ingineri şi tehni-
cieni agronomi din cercetare, învăţământ, 
producţie, administraţia de stat, organizaţii 
ale fermierilor, sindicate din agricultură şi 
industria alimentară. De asemenea, au fost 
invitaţi specialişti din zootehnie, horticul-
tură, mecanizare, medicină veterinară, eco-
nomie agrară (management etc.), industrie 
alimentară, dezvoltare rurală.

Potrivit participanţilor la conferinţă, în-
tre obiectivele pentru care pledează SIAR se 
numără: dezvoltarea integrată a agriculturii 
asigurând atât producţia, cât şi procesarea şi 
desfacerea producţiei agroalimentare (în ma-
rile magazine – cel puţin 50% din producţia 
naţională); sprijinirea elaborării şi implemen-
tării unui cadru legislativ unitar şi diferenţiat 
corespunzător structurilor agrare; înfi inţarea 
Institutului de Proiectare pentru Agricultură, 
Industrie alimentară care să asigure materiali-
zarea investiţiilor în condiţii optime economi-
ce şi teritoriale.

Prezentăm, în cele ce urmează, ample 
extrase din alocuţiunea susţinută la acest 

eveniment de preşedintele AGIR, preşedinte 
ad.i. al ASTR, Mihai Mihăiţă:

Mesaj colegial 
din partea AGIR
„Mărturisesc sincer, mă bucur că 

sunt aici și pentru faptul că m-am năs-
cut pe aceleași meleaguri cu marele sa-
vant Ionescu-Şişești, cel care a înfi ințat 
organizația pe care o reactivați astăzi, Soci-
etatea Inginerilor Agronomi 
din România. Și dacă facem 
apel la istorie, pe acele me-
leaguri s-au înfruntat două 
popoare, unul cu aspirații 
universale și altul cu origini 
ancestrale, ceea ce a dus la 
nașterea poporului român.

Urmăresc cu mult inte-
res starea agriculturii din țara 
noastră, realizările dumnea-
voastră, de care, prin tradiție, 
mă simt iremediabil legat. 
Mă bucur pentru succesele 
remarcabile și sunt profund 
neliniștit când constat că se 
poate face mai mult, pentru 
că e nevoie de mai mult și de mai bine.

În cei 100 de ani de la înfi ințarea 
Societății Inginerilor Agronomi din Ro-
mânia, activitățile Societății Politehnice 
și ale AGIR, cele mai puternice și durabile 
organizații inginerești din țară, s-au interfe-
rat des cu preocupările majore ale membri-
lor SIAR, întrucât am slujit și slujim o ca-
uză comună, cea a progresului economiei 
românești, a înscrierii țării noastre pe coordo-
natele dezvoltării și modernității. Nu-mi pro-

pun acum, aici, să evoc istoria acestor fi rești 
și trainice legături, însă – privind spre viitor 
– trebuie reamintit că nu putem să deschidem 
noi orizonturi științei și practicii inginerești 
fără să construim pe temeliile trecutului.

Salutăm cu satisfacție inițiativa de a se 
reactiva Societatea Inginerilor Agronomi din 
România și considerăm acest act ca o premi-
să extrem de favorabilă pentru continuarea și 
îmbogățirea tradițiilor la care m-am referit.

Sunt deosebit de importante pentru toți 
inginerii, indiferent de specializările lor, pro-
blemele complexe  care privesc agricultura 
țării. Nu ne îndoim că, printr-o conlucrare 
activă, putem găsi și promova – împreună 
– căile redresării și dezvoltării agriculturii 
românești fără de care este iluzorie posibili-
tatea de a hrăni populația țării, de a garanta 
siguranța ei alimentară, de a progresa econo-
mic și social în toate domeniile. Am în vede-
re activitatea noastră comună – în special cea 

de cercetare științifi că, de dezvoltare și ino-
vare – în vederea găsirii și aplicării celor mai 
bune soluții pentru optimizarea dimensiuni-
lor exploatației agricole, ca antidot la actuala 
fărâmițare excesivă a terenurilor, pentru folo-
sirea tehnicii și tehnologiilor moderne în ve-
derea creșterii randamentului la hectar, spori-
rii producțiilor din zootehnie, într-un cuvânt 
pentru folosirea inteligentă și responsabilă a 
uriașului potențial agricol al României.

Promovarea unui cadru insti-
tuțional de colaborare strategică între 
specialiști și factorii de decizie este 
esențială. La probleme importante se 
impun rezolvări pe măsură. Nu putem 
opera cu dublă contabilitate morală, una 
spunem și alta facem!

 Vă felicit pentru ceea ce realizați 
dumneavoastră, inginerii agronomi, în 
cea mai mare uzină a țării – pământul 
României – pentru inițiativa de a reacti-
va SIAR și sper să aveți disponibilitatea 
de a colabora cât mai activ cu noi, cu 
AGIR.

Contați pe noi în calitate de colegi, 
de slujitori ai ingineriei românești din 
toate domeniile, de cetățeni ai unei țări 

pe care – cu toții – o dorim prosperă și să 
acționăm pentru a împlini acest extrem de 
important deziderat. Să activăm consensual 
și solidar prin cultura lucrului bine făcut.

În încheiere, cum obișnuiește să spună 
țăranul român, care a stat și stă la temelia 
întregii vieți pe acest pământ binecuvântat 
de Dumnezeu, vă adresez urarea:  „Să fi e 
într-un ceas bun!“

Mihai Mihăiţă

Profesorul universitar Traian Raica, la 90 de ani

Cotizația de membru al AGIR pentru anul 2013

Reamintim stimaţilor noştri colegi, membri ai Asociaţiei Generale a 
Inginerilor din România (AGIR) care nu şi-au achitat cotizaţia pentru anul 2013, 
că nivelul acesteia este: pentru membrii individuali – 40 de lei, respectiv 20 de 
lei pentru pensionari; pentru membrii individuali cu domiciliul în străinătate – 
25 de euro; pentru membrii colectivi – 400 de lei şi pentru membrii susţinători 
– minimum 1000 de lei. 

Termenul-limită de achitare a cotizaţ iei pentru anul 2013 este 
31 decembrie 2012.

În caz contrar, conform statutului, nu veţi mai primi publicaţia Univers 
ingineresc începând cu data de 1 ianuarie 2013, iar după doi ani consecutivi 
se pierde calitatea de membru AGIR.

Plata taxelor se poate efectua astfel:
1. Cont AGIR Lei: RO22 RZBR 0000 0600 0471 1869, Raiffeisen Bank, 

Piaţa Amzei, 
2. Cont AGIR Euro: RO54 RZBR 0000 0600 0471 1875 Raiffeisen Bank, 

Piaţa Amzei
3. La sediul AGIR, Calea Victoriei nr. 118, sector 1, Bucureşti.
Precizăm că, la plata prin bancă, se specifi că numele, precum şi numărul 

legitimaţiei (dacă acesta se cunoaşte).
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Elena Solunca Moise: Este cert, 
resursele energetice sunt din ce în ce mai 
puţine, a început, ca să spunem aşa, nu-
mărătoarea inversă… Dintre resursele 
regenerabile, până acum cele mai folosite 
sunt cele solară, eoliană şi a valurilor, în 
care se pun multe speranţe. Aţi participat 
la Uppsala la Conferinţa internaţională 
de celule fotovoltaice hibride şi organice. 
Vă rugăm, pentru început, să vă referiţi la 
importanţa temei respective în contextul 
actual, prin sublinierea elementelor care 
prezintă cel mai mare intres pentru cititori.

Mihai Mihăilă: Celulele solare sunt 
dispozitive care convertesc energia solară în 
energie electrică. În celulele solare organi-
ce intră doar materiale organice, cum sunt 
polimerii, iar în cele hibride se folosesc atât 
materiale organice, cât şi anorganice. În 
acest ultim tip de celulă se plasează şi celu-
lele pe bază de pigmenţi. În 1991, profesorii 
O’Brian şi Grätzel au publicat o lucrare în 
revista „Nature“ în care demonstrau că o 
asemenea celulă poate avea un randament 
de peste 7%, ceea ce atunci era spectaculos.

E.S.M.: Cum arată o asemenea celulă?
M.M.: În esenţă, celula cuprinde trei 

elemente: un conductor pentru electroni, ano-
dul, care, în general, este un oxid metalic (în 
principal, oxidul de titan, dar şi din alte ele-
mente), catodul care este un electrolit, în care 
se afl ă un cuplu redox, un material capabil să 
cedeze un electron. Alte materiale pentru ca-
tod pot fi  anumiţi polimeri care pot conduce 
curentul electric, dar şi alte materiale, cum ar 
fi  aşa-numitele molecule mici. Cromoforul se 
prinde chimic de anod printr-o operaţie care 
se numeşte funcţionalizare. Cromoforul se 
afl ă, aşadar, între anod şi catod şi, aşa cum 
îi spune şi numele, este cel care absoarbe 
fotonii, radiaţia solară. Sub acţiunea aces-
teia, electronii cromoforului trec într-o stare 
excitată. Un astfel de electron trece în ban-
da de conducţie a anodului. Pentru reluarea 
procesului de absorbţie, cromoforul trebuie 
să revină în starea iniţială. Această reveni-
re se face prin captura unui electron de la 
electrolit. Dacă, spre exemplu, cromoforul 
captează electronul de la anod, şi nu de la 
electrolit, atunci  randamentul celulei scade. 
Deşi destul de difi cil, prin design molecular, 
aceste procese pot fi  controlate.

E.S.M.: Faţă de celulele cu siliciu 
folosite deja frecvent, ce avantaje prezintă  
înlocuirea lor?

M.M.: În principiu, nu se pune pro-
blema înlocuirii celulelor cu siliciu. Noile  
celule sunt văzute, în acest moment, ca o 
alternativă la celulele cu siliciu, faţă de care 
ar putea avea un preţ mai mic. În plus, mate-
rialele care se folosesc sunt simple şi nu im-
plică procese chimice deosebite. Mai este un 

aspect important din punct de vedere fi zic. 
În timp ce în celulele cu siliciu procesele se 
realizează simultan şi optimizarea se poate 
face numai la nivelul întregului sistem, în 
cazul celulelor hibride şi organice, materia-
lele care transportă electronii şi golurile sunt 
diferite şi, între anumite limite, pot fi  opti-
mizate separat.

E.S.M.: Ar mai fi  problema randa-
mentului, întrucât demersurile ştiinţifi ce 
urmăresc şi obţinerea unor rezultate cât 
mai bune, sub semnul performanţelor, in-
clusiv de ordin economic.

M.M.: Din acest punct de vedere, în 
momentul de faţă, celulele cu siliciu sunt 
mai bune decât cele hibride şi organice. 
Astfel, pentru celulele cu siliciu, randamen-
tul este de 18% – 20% şi, în unele aplicaţii, 
chiar mai mult. În ceea ce priveşte celelal-
te celule, cam de un deceniu s-a ajuns la o 
anumită saturaţie, cu aproximaţie 11%. Se  
vorbeşte despre o schimbare de paradigmă 
deoarece, pentru a fi  competitiv, acest tip de 
celulă trebuie să treacă de 15%.

E.S.M.: Pentru că vorbiţi despre com-
petitivitate, aş remarca importanţa ei, ca să 
zic aşa, de ordin practic. De aici, o întreba-
re fi rească: ce şanse sunt pentru a se rea-
liza dezideratul amintit de dvs.?

M.M.: La amintina Confe-
rinţă de la Uppsala, la care am 
participat, s-au discutat aspecte 
legate de procesele fi zice şi chi-
mice fundamentale din aceste 
celule, precum şi cele legate de 
tehnologia de fabricaţie. S-a ajuns 
la concluzia că dacă s-ar putea re-
aliza cromofori care, în compa-
raţie cu cei care există acum, să 
absoarbă mai mult în infraroşu, 
atunci randamentul ar putea ajun-
ge la 15%, fără modifi cări impor-
tante în ceea ce priveşte celelalte 
componente ale celulei.

E.S.M.: Mai este şi proble-
ma „îmbătrânirii“ acestor celu-
le. Ce înseamnă?

M.M.: Până acum s-au făcut celule cu 
un randament de peste 13%, dar problema 
care se pune este ca aceste celule să fi e sta-
bile un timp cât mai îndelungat. În acest 
context, vorbim despre fenomenul de îmbă-
trânire. Din acest motiv, după fabricaţia în 
laborator se intră în faza de pilot şi se tes-
tează pentru a se vedea în ce măsură rezistă.

E.S.M.: Din câte ştiu, siliciul este 
foarte bun sub acest aspect.

M.M.: E adevărat. Dar există chiar 
acum celule pe bază de pigmenţi care, testa-
te, au arătat că pot rezista două decenii fără 
probleme sau cu mici modifi cări.

E.S.M.: Sunt mai ieftine? Pun această 
întrebare deoarece considerentele de ordin 
economic, mai ales fi nanciar, cântăresc 
greu în „balanţa“ opţiunilor.

M.M.: Încep să fi e mai ieftine.

E.S.M.: Care ar fi  alte avantaje ale ce-
lulelor la care vă referiţi?

M.M.: Fabricaţia lor este relativ mai 
uşoară, dar ceea ce îmi spune că vor fi  de 

succes este faptul că, în ultimii doi ani, s-au 
făcut progrese foarte importante.

E.S.M.: Şi tot ar mai fi  o problemă. 
Siliciul se găseşte în cantităţi foarte mari, 
dar substanţele de care aţi vorbit sunt din-
tre cele rare – titan, ruteniu, cobalt. Nu e 
prea scumpă procurarea lor?

M.M.: Aveţi dreptate. Aici sunt două 
aspecte: unul legat de raritatea acestor ele-
mente şi altul de epuizabilitatea lor inevita-
bilă. În consecinţă, se caută cromofori orga-
nici.

E.S.M.: Ar fi  varianta ideală?
M.M.: Ar fi  varianta ideală pentru că 

sunt mai buni absorbanţi în comparaţie cu 
cromoforii pe bază de ruteniu.

E.S.M.: Pentru că acordaţi o atât de 
mare importanţă efectelor, nu pot să nu vă 
adresez şi o întrebare care vizează ecologia: 
sunt probleme din acest punct de vedere?

M.M.: Nu par a fi  probleme.

E.S.M.: Sunt şi alte căutări?
M.M.: Există un număr enorm de încer-

cări în toată lumea. După cum arată lucrurile 
acum, cromoforul este cheia creşterii efi ci-
enţei celulelor pe baza de pigmenţi.

E.S.M.: În ce bandă absoarbe cel mai 
mult?

M.M.: Absoarbe începând de la mar-
ginea ultravioletului până în infraroşu. În 
funcţie de structura chimică, cromoforul 
prezintă maxime de absorbţie la anumite 
frecvenţe. Cum spuneam, ideal ar fi  să ab-
soarbă cât mai mult în infraroşu.

E.S.M.: Intervin aici şi elemente care 
privesc piaţa de profi l, respectiv posibili-
tăţile de procurare a ceea ce este necesar 
pentru desfăşurarea activităţii în dome-
niul abordat. Cum se procură aceşti pig-
menţi?

M.M.: Mulţi se găsesc deja pe piaţă. 
Dar, dacă vrei să faci ceva deosebit, tre-
buie să-ţi gândeşti singur pigmentul, adică 
să faci un design de moleculă. Acum, aici 
e marea competiţie în lume şi în fi ecare zi 
apar pigmenţi noi. E una dintre marile bă-
tălii din acest domeniu. Dacă se va reuşi 
să se facă un cromofor care să absoarbă la 
lungimi de undă mai mari, atunci, cu si-
guranţă, se va străpunge bariera de 15% 
randament.

E.S.M.: Deci, până la urmă, competi-
ţia este pentru randament.

M.M.: Da, şi aici absorbţia cromoforu-
lui are un rol fundamental. Dacă absorbţia 
este slabă, randamentul este mic, dacă este 
bună, către lungimi de undă mai mari, şi ran-
damentul este pe măsură.

E.S.M.: Bun, rămâne dependenţa de 
lumină.

M.M.: Da, funcţionează chiar la o ilu-
minare mai slabă, nu e neapărată nevoie să 
fi e soare.

E.S.M.: Cu acelaşi randament?
M.M.: Sunt situaţii în care randamen-

tul e chiar mai bun. În acest sens, cel mai 
bun exemplu de celulă este cea realizată de 
grupul profesorului Grätzel şi publicată anul 
trecut, în noiembrie, în revista „Science“.

E.S.M.: Este energia solară preferabi-
lă faţă de cea eoliană sau a valurilor?

M.M.: Eu cred că ele pot merge mână 
în mână şi, în funcţie de condiţiile locale, se 
va putea adopta un sistem sau altul. Depinde 
de anotimp, de condiţiile fi ecărei zone etc.

E.S.M.: Există riscuri?
M.M.: Nu, nu există, nu se pot întâmpla 

accidente ecologice,  această teh-
nologie este una „verde“ (green).

E.S.M.: Dezavantaje?
M.M.: Ar fi  faptul că sis-

temul nu este permanent func-
ţional, din cauza alter nanţei zi/
noapte.

E.S.M.: Energia nu se poa-
te stoca încă. Sunt alte soluţii?

M.M.: Ar fi  extraordinar ca 
energia să poată fi  stocată, nu 
este exclus ca aşa ceva să apa-
ră relativ repede. Ca alternati-
vă, a fost avansată ideea că, în 
momentul în care un producător 
mic de energie solară nu are ne-
voie de aceasta, să o transfere 
în reţeaua clasică. Acolo, con-

sumul se poate reduce pe seama câştigului 
din energia solară şi, la nevoie, se face tran-
sferul invers.

E.S.M.: E ca un troc.
M.M.: Da, iar în momentul când nu 

se mai poate produce energie solară, o fur-
nizează sistemul clasic. De altfel, trebuie 
spus că se merge pe ideea stimulării pro-
ducătorilor individuali. Oricare dintre noi 
poate avea acasă panouri solare pentru sa-
tisfacerea nevoilor zilnice. Acest sistem ar 
putea fi  conectat la reţeaua clasică de ener-
gie produsă de termo sau hidrocentrale şi, 
la nevoie, să se poată face comutarea de la 
un sistem la altul.

E.S.M.: Dar dincolo soluţiile actuale, 
credeţi că se va descoperi o nouă formă de 
energie, acel al treilea Prometeu de care vor-
bea savantul Nicholas Georgescu-Roegen?

M.M.: Nu ştiu, dar în ştiinţă pot să 
apară surprize enorme, de cele mai multe 
ori atunci când ne aşteptăm mai puţin. Mă 
gândesc că ar fi  posibil să apară ceva din do-
meniul nanotehnologiei.

AGORA  INGINEREASCĂAGORA  INGINEREASCĂ

Noi tipuri de celule solare
Convorbire cu dr. ing. Mihai Mihăilă, 

membru corespondent al Academiei Române
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Stadiul actual şi pers
de cercetare, dezvoltar

În numărul trecut al publicaţiei noastre au apărut am-
ple relatări despre Conferinţa Naţională a Cercetării şi Ino-
vării din România – CNCI 2012. Am informat cititorii despre 
tematica abordată la această importantă reuniune şi despre 
mesajul transmis de preşedintele AGIR, preşedinte ad.i. al 
ASTR, Mihai Mihăiţă. În cele ce urmează, ne vom referi pe 
larg la analiza efectuată de Autoritatea Naţională pentru 
Cercetare Ştiinţifi că (ANCS), de preşedintele acestei insti-
tuţii, Tudor Prisecaru.

În expunerea preşedintelui ANCS, ca şi în Raportul 
ANCS Rolul cercetării şi inovării în societatea modernă, dat 
publicităţii la conferinţă, sunt relevate, de la început, rezulta-
tele înregistrate şi difi cultăţile cărora a fost necesar să li se facă 
faţă în condiţiile în care efectele crizei globale s-au resimţit 
puternic şi în ţara noastră. În documentele ANCS se relevă că, 
în prezent, este în vigoare Strategia Naţională pentru Cerceta-
re, Dezvoltare şi Inovare 2007 – 2013, elaborată pe baza unui 
studiu prospectiv desfăşurat la scară naţională. Ca urmare a 
implementării strategiei, prin Planul Naţional pentru Cerceta-
re, Dezvoltare şi Inovare 2007 – 2013, jurnalele ştiinţifi ce ro-
mâneşti au fost promovate în circuitul internaţional, crescând 
atât ca număr, cât şi ca vizibilitate. Cota de fi nanţare în regim 
competiţional a depăşit-o pe cea de fi nanţare instituţională 
pentru cercetare. De asemenea, au fost luate măsuri pentru a 
se îmbunătăţi parteneriatul cu industria, prin subvenţii pentru 
proiecte cu operatori economici, şi s-au introdus stimulente 
fi scale pentru cercetare. Peste 200 de proiecte de investiţii în 
laboratoare de cercetare ştiinţifi că, precum şi investiţiile în 7 
infrastructuri mari de cercetare în cadrul aceluiaşi program au 
constituit un sprijin deosebit pentru aducerea la zi a infrastruc-
turii de cercetare din universităţi şi institute de profi l.

ANCS a fi nanţat 49 de programe nucleu, iniţiate de insti-
tutele naţionale de cercetare. Între exemplele de rezultate no-
tabile menţionate se afl ă realizarea în ţară a unor componente 
la cel mai avansat nivel tehnologic pentru CERN (Organizaţia 
Europeană pentru Cercetări Nucleare) şi FAIR (Facility for 
Antiproton and Ion Research). Asemenea rezultate au consti-
tuit, de asemenea, baze solide pentru participarea cu succes 
a universităţilor, institutelor şi întreprinderilor în Programele 
Cadru pentru cercetare ale Uniunii Europene – PC 7 şi PC 7 
EURATOM, iniţiativele COST şi EUREKA sau cooperările 
bilaterale. Creşterea accentuată a numărului de doctori în şti-
inţe în perioada 2006 – 2008 s-a datorat atât orientării de poli-
tici publice, cât şi răspunsului şi eforturilor făcute de universi-
tăţi pentru a furniza sistemului de cercetare resursă umană de 
calitate, iar ca rezultat se menţionează că, în cazul institutelor, 
media pe institut a doctorilor în ştiinţe a crescut de la 27,23 în 
2006, la 28,84 în 2007, 
şi la 30,3 în anul 2008.

Cum, de aseme-
nea, este cunoscut, Pla-
nul Naţional este struc-
turat pe şase programe 
componente, Resurse 
umane, cu obiectiv 
creşterea numărului de 
cercetători şi a perfor-
manţelor profesionale 
ale acestora, Capaci-
tăţi, pentru dezvoltarea 
infrastructurii de cer-
cetare şi a cooperării 
paneuropene şi inter-
naţionale, Idei, pentru 

excelenţă şi vizibilitate internaţională, Parteneriate în dome-
niile prioritare, pentru rezolvarea unor probleme complexe şi 
transferarea soluţiilor către mediul de afaceri, Inovare, pentru 
susţinerea cercetării pre-competitive şi competitive, conduse 
de operatori economici, şi Susţinerea performanţei instituţi-
onale, pentru sprijinirea activităţii institutelor naţionale, în 
domeniul propriu de activitate.

În afara fi nanţării infrastructurilor de cercetare, prin 
programul Capacităţi a fost sprijinită participarea la progra-
me, iniţiative şi organisme CDI europene. Numărul total al 
participanţilor români la Programul Cadru 7 până acum este 
de 708, în 575 de proiecte europene, cu o sumă totală de 96 
milioane de euro, iar România este prezentă în 15 proiecte 
de infrastructură de cercetare paneuropene incluse în foaia de 
parcurs realizată de European Strategy Forum on Research 
Infrastructures (ESFRI). De asemenea, România a devenit re-
cent membră a Agenţiei Spaţiale Europene (ESA) şi este stat 
candidat pentru aderarea la Organizaţia Europeană pentru 
Cercetări Nucleare (CERN).

Programul Idei a fost promotorul principal al creşterii 
calităţii articolelor publicate de cercetătorii din România, cât 
şi a numărului de publicaţii şi de reviste româneşti cotate ISI 
(de la 7 la peste 50). Programul Parteneriate a susţinut, în 
total, aproape 2000 de proiecte de cercetare aplicativă, ori-
entate spre valorizarea rezultatelor cercetării prin parteneriat 
între entităţi CD şi fi rme. Acest program susţine, de asemenea, 
entităţile româneşti participante la activităţile întreprinderilor 
comune europene Clean Sky (aeronautică), ENIAC (nanoteh-
nologii), Fuel Cells (energie), ARTEMIS (sisteme de calcul) 
şi IMI (sănătate). În cadrul programului Inovare s-au susţinut 
peste 300 de proiecte iniţiate de IMM-uri inovative, fi nanţate 
în mod aproximativ egal din investiţii private şi din fonduri 
publice. Înlesnirea accesului la fi nanţare pentru întreprinderi 
s-a concretizat prin diversifi carea instrumentelor de fi nanţare 
cum sunt tichetele pentru inovare „Innovoucher“ sau dedu-
ceri fi scale suplimentare pentru întreprinderile care investesc 
în activităţi de cercetare.

Criza economică a evidenţiat anumite disfuncţionalităţi 
în planul de implementare a strategiei, dar nu poate fi  făcută 
unică răspunzătoare pentru lipsa unor categorii de rezultate 
CDI, precum brevetele şi universităţile în top 500, sau amâ-
narea începerii unuia dintre programele Planului Naţional. În 
condiţiile unui buget redus, prioritatea s-a concentrat pe susţi-
nerea resursei umane de calitate, cu performanţe dovedite, şi 
pe susţinerea proiectelor de mare anvergură, de regulă asociate 
iniţiativelor paneuropene, care să contribuie efectiv la îmbu-
nătăţirea colaborării în cadrul sistemului CDI şi să constituie o 
bază solidă pentru participarea românească în cadrul Spaţiului 
European de Cercetare (ERA). De aceea, dezvoltarea bazei 
materiale pentru cercetare a vizat, mai ales, infrastructurile de 
înaltă performanţă, cu impact ştiinţifi c şi tehnologic asupra 
competitivităţii ştiinţifi ce româneşti şi reducerii fragmentării 
sistemului CDI.

Strategia a prevăzut o creştere treptată a bugetului CDI 
public, dar nu a putut prevedea schimbările dramatice provo-
cate de recesiunea majorităţii economiilor statelor europene, 
unele ţări fi ind aproape de faliment. În consecinţă, creşterea 
planifi cată a bugetului public pentru CDI nu a mai avut loc 

începând cu anul 2009. 
Din acest motiv, Româ-
nia are în prezent cea 
mai mică intensitate CD 
din Uniunea Europeană, 
la o valoare de mai puţin 
de un sfert din obiectivul 
său de 2% din Produsul 
Intern Brut (PIB) pentru 
anul 2020. 

Pe parcursul ultimu-
lui deceniu, intensitatea 
investiţiei CD în Româ-
nia a crescut de la 0,37% 
în 2000 la 0,58% în anul 
2008, pentru a scădea la 
0,47% în 2010. În ter-

meni absoluţi, fi nanţarea publică a cercetării şi dezvoltării a 
atins un vârf în 2008, ca urmare a tendinţei generale de creştere 
economică şi în urma adoptării Strategiei CDI 2007 – 2013. 
De altfel, măsurile de politică CDI nu au benefi ciat de con-
tinuitate în luarea deciziilor la nivel politic, accentuând lipsa 
de coordonare dintre ministerele care au în portofoliu acti-
vităţi CDI şi producând evoluţii în salturi, de nedorit într-un 
domeniu care necesită în mod expres o dezvoltare fără dis-
continuităţi.

În continuare, după ce se referă la o serie de colaborări 
internaţionale şi la modul de accesare a fondurilor europene, 
documentul pe care-l prezentăm relevă că rata de succes a par-
ticipării la FP7 a rămas modestă, România fi ind pe poziţia 19 
în UE27. Totuşi, cheltuiala medie CD raportată la persona-
lul CD (GERD/personal 
CD) este una dintre cele 
mai scăzute din Europa, 
fi ind departe de valoarea 
de 100 000 euro/om, care 
reprezintă un prag critic 
al performanţei. Din 
acest motiv, a fost susţi-
nută şi promovată poziţia 
României privind struc-
tura şi regulile viitorului 
program cadru al UE 
Orizont 2020, astfel în-
cât să fi e stabilite condi-
ţii pentru creşterea ratei 
de succes a comunităţii 
ştiinţifi ce şi industriale 
româneşti la competiţiile 
care se vor organiza în 
cadrul acestuia. 

În luna august 
2011, guvernul român a adoptat un plan de acţiune pentru 
reforma sectorului CDI, în contextul împrumutului primit de 
la UE şi Banca Mondială. Planul de acţiune a fost conceput 
în jurul a trei factori: guvernanţa sistemului, gestionarea in-
stitutelor publice de cercetare şi stimularea sectorului privat, 
analiza efectuată de ANCS relevând modifi cările operate şi 
rezultatele înregistrate. Într-o viziune de sinteză, se subliniază 
că România, cu o valoare BERD de 0,18% PIB, a avut una 
dintre cel mai mici valori din UE în 2011 (loc 25), cu o rată 
medie anuală de creştere negativă –3,4% între 2000 şi 2010. 
Nicio fi rmă românească ce investeşte în CD nu este în top 
1000 UE. Investiţiile CDI ale sectorului de afaceri au fost în 
declin continuu după 2000, deoarece măsurile existente pen-
tru a promova CDI în întreprinderi nu au corespuns deplin cu 
problemele cu care se confruntă companiile multinaţionale şi 
întreprinderile locale inovative („start-up“), companiile de tip 
„spin-off“ fi ind practic o noutate pentru mediul românesc.

Prevederile din pachetele de informaţii 2011 la progra-
mele Parteneriate şi Inovare au avut ca scop stimularea pro-
iectelor iniţiate de întreprinderi, sau fi nanţate şi de către aces-
tea, realizate în parteneriat cu instituţii de cercetare. Au fost 
susţinuţi, atât prin Planul Naţional, cât şi din fonduri structura-
le, prin POS-CCE – Axa 2, peste 600 operatori economici im-
plicaţi în programe şi proiecte fi nanţate şi din fonduri publice, 
în special prin proiectele realizate în parteneriat cu universităţi 
şi institute de cercetare. Proiectele cofi nanţate în proporţie de 
minimum 50% de către operatorii economici, sau cu valoare 
mai mică de 20 mii euro, au fost exceptate de la obligativitatea 
de a fi  evaluate internaţional.

Deşi în Planul Naţional există programe dedicate parte-
neriatelor şi inovării, accesul fi rmelor locale la fondurile pu-
blice a rămas limitat. În plus, în cadrul proiectelor realizate în 
parteneriat cu universităţile, studenţii nu benefi ciază, ca regu-
lă, de participări în proiecte, de unde o oarecare neconcordan-
ţă între nivelul de pregătire furnizat acestora şi cunoştinţele pe 
care le reclamă piaţa muncii. 

Condiţia de atestare a fi rmelor pentru cercetare a fost 
percepută ca o barieră de participare a acestora la programele 
publice. Din acest motiv, condiţia a fost eliminată, accentul 
fi ind pus pe îndeplinirea de către acestea a condiţiilor de eli-
gibilitate specifi ce fi ecărui instrument, în special bonitatea, 
capacitatea şi comportamentul inovativ. De asemenea, docu-
mentul se referă la modul în care sistemul CDI a venit şi vine 

Autoanaliza exigentă, premisă 
a viitoarelor progrese

Disfuncționalitățile și modul 
de a fi  contracarate
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spectivele activităţii 
re şi inovare în România 

în sprijinul competitivităţii României. În acest sens, se arată 
că Global Competitiveness Report 2011 clasifi că România pe 
locul 77 din 150 de ţări clasate, economia fi ind una bazată pe 
efi cienţă, în timp ce celelalte economii ale UE sunt fi e bazate 
pe inovare, fi e în tranziţie către aceasta. După detalierea ele-
mentelor care vizează modul în care s-au fructifi cat posibi-
lităţile existente, documentul ANCS trece la conturarea unor 
perspective ale activităţii CDI. 

Ca membră UE, România a adoptat principiile creşterii 
economice din statele membre UE, şi anume creştere econo-
mică inteligentă, sustenabilă şi favorabilă incluziunii sociale. 

În cadrul Strategiei Europa 2020, 
prioritatea pentru cercetarea ştiinţifi -
că, dezvoltare tehnologică şi inovare 
este anunţată sub forma uneia dintre 
cele şapte „iniţiative emblematice“, 
şi anume Europa – o uniune a ino-
vării, care prevede un set coerent de 
acţiuni pentru creşterea performan-
ţelor CDI. Noul program european 
de fi nanţare, Orizont 2020, reuneşte 
toate programele dedicate cercetării 
şi inovării, cu scopul declarat de a 
asigura fi nanţarea continuă a proce-
selor inovative bazate pe cercetare 
ştiinţifi că şi cunoştinţe tehnice, de-
fi nite prin sintagma „de la idee la 
piaţă“.

Pentru intervalul 2014 – 2020, 
fundamentarea deciziilor politice de 
stabilire a obiectivelor şi de aloca-
re a resurselor se va face pe baza 

recomandărilor Strategiei naţionale în domeniul cercetării, 
dezvoltării tehnologice şi inovării pentru perioada 2014 – 
2020. Implementarea acesteia se va realiza prin planuri mul-
tianuale, instrumentele principale fi ind Planul Naţional de 
cercetare, dezvoltare tehnologică şi inovare pentru perioada 
2014 – 2020, şi Programul Operaţional Sectorial, fi nanţat 
din fonduri structurale, cu obiectivul tematic „Consolidarea 
cercetării, dezvoltării tehnologice şi inovării“ pentru peri-
oada 2014 – 2020. În pregătirea procesului de elaborare a 
strategiei naţonale 2014 – 2020, ANCS a iniţiat elaborarea 
Analizei potenţialului de creştere economică bazat pe CDI 
– Identifi carea specializărilor inteligente. Trebuie învăţate 
lecţiile de la elaborarea precedentei strategii, unde priorităţi-
le au reprodus profi lurile tematice existente ale furnizorilor 
de cercetare în detrimentul unor abordări structurale, care 
să aibă ca scop întărirea instituţiilor performante, eliminarea 
disfuncţionalităţilor, nevoia de a obţine inovaţii practice, atât 
în industrie, cât şi în sectorul public. 

În prezent, există trei orientări strategice pentru sistemul 
CDI naţional, care vizează capacitatea şi performanţele siste-
mului CDI, creşterea competitivităţii economice prin inovare 
şi absorbţia fondurilor internaţionale.

1. Creșterea capacității și 
performanțelor sistemului CDI național
Investiţiile în sistemul CDI s-au concentrat atât pe dez-

voltarea resursei umane, având ca efect creşterea calităţii şi 
numărului cercetătorilor şi a rezultatelor obţinute de aceştia, 
cât şi pe oferirea unui mediu adecvat pentru susţinerea activi-
tăţii acestora prin construirea sau modernizarea infrastructurii 
de cercetare. O prioritate a constituit-o şi dezvoltarea infra-
structurii de cercetare de interes regional sau naţional şi parti-
ciparea românească la construcţia unor centre de cercetare de 
interes paneuropean. România participă sau este interesată de 
participarea la proiecte de infrastructură de cercetare paneu-
ropene incluse în foaia de parcurs realizată de European Stra-
tegy Forum on Research Infrastructures (ESFRI), dintre care 
una localizată în ţară – Extreme Light Infrastructure-Nuclear 
Physics (ELI-NP). Infrastructura naţională cu care România 
poate participa la aceste proiecte a fost realizată sau moderni-
zată atât din fonduri naţionale, cât şi din fonduri structurale, 
fi ind de menţionat câteva exemple, prin prisma participării sau 
interesului de participare manifestat până la această dată.

Există, în perspectivă, constituirea Centrului Internaţio-
nal de Studii Avansate Dunăre – Delta Dunării – Marea Nea-
gră, componentă a Strategiei UE pentru regiunea Dunării – EU 
Strategy for the Danube Region. 

Prin POS-CCE, au fost fi nalizate 17 infrastructuri de cer-
cetare, dintre care 11 infrastructuri publice şi 6 infrastructuri 
private. La acestea se adaugă 7 proiecte de investiţii mari, fi -
nanţate prin programul Capacităţi din Planul Naţional.

2. Creșterea competitivității economice, 
prin stimularea inovării și „mix“ de politici 
suport, destinate creșterii investițiilor CD 
din sectorul privat
Creşterea competitivităţii economiei naţionale reclamă, 

în principal, două aspecte: un număr cât mai mare de între-
prinderi capabile să pătrundă pe pieţele internaţionale şi exis-
tenţa unei pieţe interne deschise şi compatibile funcţional cu 
piaţa UE. 

Referitor la primul aspect, privind pe operatorii econo-
mici, una dintre căile de obţinere a avantajului competitiv este 
inovarea, bazată pe cercetarea fi nanţată de industrie, gene-
ratoare de valoare adăugată, pe termen, cu precădere, scurt, 
capabilă să refi nanţeze în timp real ciclul cercetare – inovare 
– producţie. În contextul Strategiei Europa 2020, politica CDI 
guvernamentală poate stimula concentrarea în poli de compe-
titivitate, fi e în jurul unor investiţii de tipul celor menţionate 
anterior, fi e prin specializare inteligentă, utilizând instrumente 
de implementare a parteneriatul public-privat (achiziţii publi-
ce, facilităţi fi scale etc.). 

Referitor la cel de-al doilea aspect, portofoliul de 
politici guvernamentale (economic, forţă de muncă, fis-
cal, financiar, de concurenţă) poate mobiliza sectorul 
privat în a-şi valorifica potenţialul de cercetare-inovare, 
prin atenuarea riscurilor şi corectarea disfuncţionalităţi-
lor generate de o piaţă, pe alocuri, încă imatură. Măsurile 
menite să îmbunătăţească competitivitatea şi să stimuleze 
schimbări structurale ale sectorului de afaceri ar trebui 
să cuprindă un set larg de instrumente, precum îmbună-
tăţirea infrastructurii, consolidarea capacităţii adminis-
trative, combaterea corupţiei şi a fraudei etc. Societăţile 
multinaţionale rămân reticente la înfiinţarea de centre de 
cercetare în România, din cauza slăbiciunilor existente în 
protecţia proprietăţii intelectuale (de exemplu, brevetul 
de servici).

3. Accentuarea dimensiunii 
internaționale a politicilor 
și programelor CDI, pentru creșterea 
absorbției fondurilor comunitare
Politica de internaţionalizare a cercetării româneşti, susţinu-

tă la acest moment prin multiple instrumente de fi nanţare a coope-
rării la nivel bilateral cu alte state (programele bilaterale), la nivel 
multilateral, prin Programul Cadru CDT al Comunităţii Europene, 
Programul EURATOM, alte programe şi iniţiative paneuropene 
(EUREKA, ESF, JTIs, programele în baza art. 185 al TFUE etc.), 
ca şi în cadrul organizaţiilor internaţionale de cercetare de presti-
giu, trebuie continuată, în mod sistematic, pentru a creşte absorb-
ţia fondurilor comunitare şi a fondurilor externe nerambursabile 
şi pentru obţinerea de rezultate ale cercetării cu valoare recunos-
cută internaţional. România va continua să-şi onoreze obligaţiile 
şi să-şi promoveze interesele în calitate de membru CERN (can-
didat), FAIR, ITER, ESA. De asemenea, este parte activă în proce-
sul de consolidare ERA, prin iniţiativele de programare comună 
– Joint Programming Initiative (JPI), prin reţelele ERA-NET şi 
întreprinderile sau platformele tehnologice europene. Elaborarea 
noii Strategii Naţionale 2014 – 2020 va porni de la avantajele şi 
rezultatele aşteptate de la astfel de colaborări, precum fi nanţarea 
alternativă, drepturile de proprietate intelectuală, achiziţia şi difu-
zia de „know-how“ în regiuni din România, internaţionalizarea 
IMM-urilor autohtone prin CDI.

Aceste orientări strategice sunt însoţite de obligaţia Româ-
niei de a investi în cercetare 2% din PIB, 1% din surse publice 
şi 1% din sectorul privat. Obiectivul 2% din PIB investiţii CD, 
pentru anul 2020, este foarte ambiţios şi va fi  difi cil de atins, 
având în vedere atât angajamentul bugetar actual, cât şi nive-
lul scăzut al fi nanţării cercetării de către mediul privat. Acest 
obiectiv ar putea fi  atins numai în cazul în care prioritatizarea 
ştiinţei şi tehnologiei nu rămâne formală şi într-un context de 
consolidare fi scală inteligentă. 

(Continuare în pag. 6)

Participanţii la Conferinţa Naţională a Cercetării şi Ino-
vării din România – CNCI 2012 au adoptat o REZOLUŢIE 
în care se menţionează modul de desfăşurare a importantei 
reuniuni sub semnul obiectivului major reprezentat de sprijinul 
activ pe care CDI din ţara noastră îl acordă efortului naţional 
de depăşire a difi cultăţilor provocate de criza globală. În Rezo-
luţie se arată că soluţiile se cer îndreptate spre consolidarea 
fi scală şi reformele structurale, însoţite de investiţii focalizate 
pe domeniile generatoare de creştere durabilă. Se estimează 
că o creştere a investiţiei în cercetare până la 2% din PIB în 
anul 2020 va determina un spor de PIB de 12% până în 2025.

În document se mai arată că: „România are un sis-
tem public de cercetare matur, care necesită în primul rând 
optimizarea funcţionării proceselor existente, înainte de 
implementarea unor noi procese. Politicile publice trebuie 
să fi e robuste la riscuri, bazate pe argumente actuale, cu 
formulare clară, care să permită susţinerea, în mod real, a 
obiectivelor propuse. Politica CDI singură nu va avea efec-
te decât în condiţiile interconectării, coerenţei cu alte politici 
publice cum sunt politica industrială, fi nanciară, fi scală şi 
a achiziţiilor publice. Politicile de cercetare trebuie să fi e 
echilibrate între cele de sprijin pentru cererea, respectiv 
oferta de cercetare. Soluţiile propuse de participanţi pen-
tru optimizarea proceselor existente au fost însuşite şi vor 
constitui elemente de decizie. Performanţele şi rezultatele 
raportate au constituit sufi ciente exemple privind capacita-
tea dovedită a sistemului CDI de a genera soluţii reale la 
problemele economiei şi societăţii româneşti. 

Strategia Naţională de Cercetare-Dezvoltare şi Inova-
re pentru perioada 2014 – 2020 va fi  elaborată în urma unui 
proces transparent de largă consultare, consensualizare şi 
prioritizare. 

Priorităţile vor fi  stabilite în baza analizei activităţilor 
CD cu potenţial de creştere economică şi identifi carea ace-
lora în care România are capacitate şi potenţial de specia-
lizare inteligentă. 

Strategia va adresa atât priorităţile naţionale, cât 
şi pe cele regionale de creştere economică durabilă şi 
creştere a calităţii vieţii. 

Strategia va marca o schimbare de paradigmă. Sis-
temul CDI va deveni până în 2020 un sector al competi-
tivităţii şi inovării româneşti şi, în consecinţă, creşterea 
finanţării publice va avea ca rezultat mai multă cunoaş-
tere, un transfer accelerat de cunoaştere şi competenţe 
către mediul privat şi implicit o creştere accentuată a 
investiţiei private în activităţi CD şi a exportului de pro-
duse de înaltă tehnologie româneşti cu o valoare adă-
ugată mare. 

Instrumentele de implementare vor fi  dezvoltate în 
complementaritate şi sinergie cu instrumentele dezvolta-
te la nivel european. Capacitatea şi potenţialul sistemu-
lui, rezultat al investiţiei din ultimii ani trebuie valorizate 
şi sporite în următorul ciclu de planifi care 2014 – 2020. 
Lecţiile învăţate din implementarea Planului Naţional şi 
a instrumentelor structurale derulate în perioada 2007 – 
2013, cât şi din analizele şi evaluările independente trebu-
ie să conducă la măsuri de ordin legislativ, organizatoric 
şi fi nanciar care să asigure o mai bună coordonare, cola-
borare şi încredere între toţi actorii implicaţi în implemen-
tarea strategiei. 

Strategia Naţională de Cercetare-Dezvoltare şi Inova-
re pentru perioada 2014 – 2020, împreună cu instrumen-
tele ei de implementare, vor constitui tema principală a 
Conferinţei Naţionale a Cercetării şi Inovării – CNCI 2013.“

Către Strategia CDI
2014 – 2020

Rezoluţia CNCI 2012 
Sprijin activ în soluţionarea cerinţelor societăţii româneşti

https://biblioteca-digitala.ro
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Concluzii

(Urmare din pag. 5) 
Măsurile ar avea impactul scontat dacă 

ar fi  susţinute în mod continuu şi dacă ar fi  
însoţite de decizii la nivel guvernamental. 
Măsurile planifi cate ar trebui să fi e inter-
conectate, coerent, într-un proiect major de 
reformă, care să ia în considerare, în egală 
măsură, atât efectele pe termen lung, cât şi 
cele pe termen mediu, cu scopul de a îmbu-
nătăţi nu numai efi cienţa globală a sistemu-
lui CDI, dar şi impactul socio-economic al 
activităţilor de cercetare.

Cele 27 de clustere inovative existente 
(ex.: în aviaţie, automobile, mecatronică şi 
electronică, industrii creative – design, tex-
tile, soft) reclamă o politică industrială sub 
conducerea primului ministru, prin înfi inţa-
rea şi unui organism interministerial. Crearea 
acestui organism – Consiliul Naţional pentru 
Politica Ştiinţei şi Tehnologiei (CNPST) ar 
putea fi  util în materie de guvernanţă. Com-
petenţele sale ar trebui să exceadă domeniul 
CDI, acoperind toată sfera politicilor S&T. 
Acest consiliu ar putea promova inovarea 
în întreaga economie şi ar înlătura lipsa de 
coordonare a activităţilor de cercetare des-
făşurate sub autoritatea diferitelor ministere. 
Ar fi  de aşteptat, de asemenea, un efort de 
sensibilizare la nivelul celor mai înalte nive-
luri politice pentru valoarea adăugată adu-
să prin inovare, în sectoare unde România 
are fi e tradiţie, fi e oportunităţi (agricultură, 
transporturi, energetică, servicii etc.). Ar pu-
tea, de asemenea, infl uenţa decisiv factorii 
cei mai problematici din sectorul afacerilor, 
precum impozitarea, birocraţia guvernamen-
tală, instabilitatea politică sau accesul la fi -
nanţare. De altfel, crearea CNPST a fost a 
anunţată încă din anul 2002, dar acesta nu a 
început să funcţioneze.

Stabilirea, împreună cu părţile intere-
sate, a unei viziuni comune pentru progresul 
spre stadiul de „economie bazată cunoaştere 
şi inovare“ ar ajuta la obţinerea sinergiei între 
politicile cu impact asupra inovării în secto-
rul afacerilor. De exemplu, există două stra-
tegii diferite privind IMM-urile şi mediul de 
afaceri, cu obiective asemănătoare, dar fără 
legătură evidentă între ele. Similar, deşi a fost 
enunţată strategia de competitivitate, nu este 
încă clar când, sau dacă va fi  adoptată. 

În particular, promovarea celor două 
proiecte strategice – Extreme Light Infra-
structure (ELI) şi Centrul Internaţional de 
Studii Avansate Dunăre – Delta Dunării – 
Marea Neagră – ar fi , probabil, facilitată de 
existenţa CNPST. ELI, prima facilitate de 
cercetare paneuropeană construită în estul 
Europei, va propulsa România în grupul ţă-
rilor deţinătoare de infrastructuri de cerce-
tare paneuropene. În cadrul proiectului ELI, 
realizat în colaborare de România, Cehia şi 
Ungaria, se va dezvolta cea mai importantă 
facilitate paneuropeană din domeniul civil 
al laserului. Pilonul ELI-Nuclear Physics 
(ELI-NP), dedicat testelor din domeniul fi -
zicii nucleare, va fi  localizat în România şi 
va reprezenta structura cea mai importantă a 
ansamblului ELI. România a alocat, până în 
prezent, circa 4,8 milioane euro pentru rea-
lizarea studiului de fezabilitate şi a proiectu-
lui tehnic. Guvernul României a solicitat, iar 
Comisia Europeană a aprobat în septembrie 
2012, alocarea sumei de 180 milioane euro, 
în cadrul POS-CCE, pentru fi nanţarea pro-
iectului ELI-NP în perioada 2012 – 2015, 
urmând ca acesta să fi e fi nalizat şi complet 
funcţional în anul 2017.

La rândul său, Centrul Internaţional 
de Studii Avansate Dunăre – Delta Dunării 

– Marea Neagră va fi  un atractor de resurse 
(materiale, umane, fi nanciare) într-o zonă 
unică în lume. Au avut loc dezbateri privind 
structura, direcţiile ştiinţifi ce, activităţile, 
guvernanţa şi fi nanţarea centrului, care va fi  
amplasat în zona Deltei Dunării. A fost ela-
borată versiunea a 5-a a Cărţii Albe privind 
crearea acestui Centru, prevăzut ca proiect 
în Planul de acţiune al Strategiei UE pentru 
regiunea Dunării.

Au fost realizate progrese atât în ceea 
ce priveşte revizuirea cadrului legislativ, 
prin aprobarea strategiei şi a instrumentu-
lui principal de implementare a acesteia, 
precum şi pentru monitorizarea şi evalua-
rea implementării acestora. Au fost puse în 
practică măsuri pentru îmbunătăţirea gu-
vernanţei sistemului şi a crescut calitatea 
alocării fondurilor publice. Au fost făcute 
investiţii majore în resursa umană perfor-
mantă, identifi cată pe criterii recunoscute 
internaţional şi s-au continuat eforturile 
de valorizare a resurselor de competenţă şi 
de colaborare cu diaspora, fi ind organizate 
deja trei conferinţe cu participarea aces-
teia. Sunt necesare eforturi suplimentare 
pentru constituirea CNPST şi implementa-
rea unui sistem informatic multiacces pen-
tru monitorizarea resurselor şi rezultatelor 
cercetării. 

Pentru stimularea creşterii investiţii-
lor CDI din sectorul privat, au fost susţi-
nuţi peste 600 de operatori economici im-
plicaţi în programe şi proiecte fi nanţate şi 
din fonduri publice şi au fost puse în prac-
tică măsuri de stimulare fi scală a investi-
ţiei în activităţi de cercetare. A fost con-
solidată baza materială pentru cercetare 

prin fi nalizarea unor infrastructuri de cer-
cetare la întreprinderi. Au început activită-
ţile pentru realizarea unor lasere de mare 
putere, premergătoare centrului ELI-NP, 
care va constitui un pol de atracţie pentru 
domenii noi ale ştiinţei şi tehnologiei, dar 
mai ales pentru investiţii private în indus-
trii noi. A continuat colaborarea cu princi-
palele autorităţi şi entităţi interesate pentru 
ameliorarea regimului proprietăţii intelec-
tuale. Trebuie diversifi cate instrumentele 
de colaborare dintre sectorul privat şi cel 
public, prin politici de stimulare a cererii 
de rezultate şi de activităţi de cercetare, 
în sectoarele economice unde România 
posedă avantaj comparativ prin realiza-
rea şi promovarea unei politici industriale 
adecvate, prin instrumente de preluare a 
riscului, prin extinderea şi perfecţionarea 
măsurilor de stimulare fi scală, prin utiliza-
rea achiziţiilor publice pentru stimularea 
activităţilor de CD.

Dimensiunea internaţională CDI a 
fost consolidată prin asigurarea fi nanţării 
şi derularea unui număr de 575 de proiecte 
cu participare românească, precum şi prin 
promovarea proiectelor strategice Extreme 
Light Infrastructure-Nuclear Physics şi 
Centrul Internaţional de Studii Avansate 
Dunăre – Delta Dunării – Marea Neagră, 
prin participarea la programele de cercetare 
ale CERN şi ESA şi prin elaborarea şi sus-
ţinerea poziţiei României la elaborarea şi 
implementarea politicilor publice la nivel 
european. Politica CD se va concentra pe 
excelenţa ştiinţifi că cu impact asupra creş-
terii competitivităţii României, pe atra-
gerea de fonduri europene şi investiţii în 
înalta tehnologie atât din partea capitalului 
românesc, cât şi străin.

Stadiul actual și perspectivele activității de 
cercetare, dezvoltare și inovare în România 

Antologia Invenţiilor reprezintă o trecere 
în revistă a creaţiilor autorilor, ceea ce consti-
tuie – putem spune – o lucrare unicat în dome-
niul editorial. Este vorba despre patru volume 
– apărute la Chişinău –, structurate pe domenii 
distincte. Volumele unu, doi şi patru sunt de-
dicate Transmisiilor Planetare Precesionale 
(TPP), care cuprind 170 de invenţii, iar volu-
mul al treilea se referă la Sisteme de Conversie 
a Energiilor Regenerabile, în care se descriu 
34 de invenţii. Pentru abordarea complexă şi 
evolutivă a soluţiilor tehnice defi nitorii ale 
lanţului creativ „de la idee la aplicaţie“, au-
torii şi-au propus inserarea, în fi ecare volum, a 
bazelor teoretice şi a rezultatelor testărilor ex-
perimentale, pe care se fundamentează elabo-
rarea invenţiilor corespunzătoare domeniului.

În primul volum (autori: acad. Ion Bos-
tan, dr. hab. Valeriu Dulgheru, dr. Anatol 
Sochireanu, dr. Ion Babaian) sunt prezen-
tate sinteze structurale, teoria fundamentală 
a angrenajului precesional multipar, particu-
larităţile unice în transformarea mişcării şi 
în transmiterea sarcinii, analiza cinematicii 
şi dinamicii, metodele de calcul ingineresc 
elaborate în baza cercetărilor experimentale 
şi a simulărilor computerizate ale TPP. În 
acest volum sunt descrise 60 de invenţii refe-
ritoare la Transmisii Planetare Precesionale, 

elaborate în baza a 30 de structuri cinematice 
orientate spre satisfacerea cât mai plenară a 
cerinţelor tehnicii moderne.

În al doilea volum (autori: acad. Ion 
Bostan, dr. hab. Valeriu Dulgheru, dr. Con-
stantin Gluşco, dr. 
Sergiu Mazuru, dr. 
Maxim Vaculenco), 
dedicat tot Transmisii-
lor Planetare Precesi-
onale, sunt prezentate 
teoria fundamentală a 
procesului de fabricare 
a suprafeţelor dinţilor 
cu profi luri convex-
concave, cicloidale, 
epihipocicloidale, în 
arc de cerc, generate 
prin rulare cu sculă în 
formă de trunchi de 
con, disc şi cilindru cu 
mişcare sfero-spaţială; 
tehnologia de genera-
re pe maşini-unelte cu 
3 şi 5 grade de mobilitate, precum şi metode 
moderne de evaluare a preciziei de fabricare 
pe maşini de măsurat în coordonate prin su-
prapunerea modelelor fi zic şi matematic ale 
roţilor dinţate. Sunt prezentate, de asemenea, 

modele computerizate de proiectare în format 
3D, modelări CAE ale cinematicii şi dinamicii 
TPP, sunt descrise diverse aplicaţii ale TPP. În 
acest volum mai sunt descrise 50 de invenţii în 
domeniul tehnologiilor de generare a suprafe-
ţelor dinţilor şi a aplicaţiilor în baza TPP.

Volumul al patrulea (autori: acad. Ion 
Bostan, dr. hab. Valeriu Dulgheru, dr. Mi-

hai Ţopa, dr. Ion Bodna-
riuc, Ion Dicusară, Nicolae 
Trifan, Radu Ciobanu, 
Oleg Ciobanu, Iulian Mal-
coci, Valeriu Odainâi) se 
referă la Transmisiile Plane-
tare Precesionale Cinema-
tice (TPPC), fi ind abordate 
aspecte privind specifi cul 
angrenării în TPPC, utilizând 
modelări CAE ale efectelor 
cinematice care au loc în 
angrenajul precesional. De 
asemenea, sunt prezentate 
tehnologii neconvenţionale 
de fabricare a roţilor dinţate 
de dimensiuni mici şi foarte 
mici cu profi luri convex-con-
cave şi în arc de cerc realizate 

prin electroeroziune cu scule fi liformă şi masi-
vă, cu laser, cu fl ux de electroni, prin moleta-
re, prin turnare din mase plastice şi presare cu 
sinterizare din pulberi metalice în forme, cât şi 
de execuţie a matriţelor acestora cu profi luri 

oglindă ale dinţilor. Sunt descrise primele con-
strucţii de nanotransmisie şi nanomotoreduc-
tor moleculare precesionale, sunt prezentate 
diverse aplicaţii ale TPPC cu identifi carea do-
meniilor posibile de utilizare a acestora. Acest 
volum descrie 57 de invenţii în domeniul mini 
şi micromecanismelor de acţionare elaborate 
în baza TPPC, inclusiv al tehnologiilor necon-
venţionale de fabricare a danturilor cu profi l 
nestandard de dimensiuni mici.

Volumul al treilea (autori: acad. Ion 
Bostan, dr. hab. Valeriu Dulgheru, dr. Vi-
orel Bostan, ing. Rodion Ciupercă) este un 
manual menit să-l conştientizeze pe cititor 
de amploarea problemelor vitale cu care se 
va confrunta civilizaţia umană în cazul crizei 
energetice, provocată şi de epuizarea resurse-
lor tradiţionale de energie. Prezentând o anto-
logie a propriilor invenţii, autorii manualului 
se referă la posibilele căi de minimizare a 
impactului negativ al crizei energetice asupra 
dezvoltării durabile prin extinderea utilizării 
energiilor regenerabile: solară, hidraulică, 
eoliană şi a valurilor mării. Scris într-un stil 
accesibil, cu accent pe mişcarea ideilor, cu 
exemplifi cări, bazate pe elaborările autorilor, 
manualul inserează fundamentări teoretice şi 
concepte constructive ale sistemelor de con-
versie a energiei solare, eoliene şi hidraulice, 
aspecte tehnologice şi soluţii tehnice moder-
ne realizate de autori în diverse sisteme de 
conversie a energiilor regenerabile. 
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Cătălin Vilt, consilier onorifi c al Comi-
tetului Naţional Român al Consiliului Mon-
dial al Energiei (CNR – CME), a declarat, cu 
prilejul unui eveniment de profi l, că al treilea 
reactor nuclear de la centrala nuclearelectri-
că de la Cernavodă nu va putea funcţiona 
fără hidrocentrala Tarniţa. „Este nevoie de 
Tarniţa (judeţul Cluj) încă de la punerea în 
funcţiune a reactorului 2. Noaptea nu prea 
mai ai ce să opreşti, este nevoie de un con-
sumator. Reactorul 3 nu poate merge fără 
Tarniţa“, a declarat Cătălin Vilt. El a mai 
precizat că Uniunea Europeană recomandă 
Guvernului să diversifi ce în continuare mi-
xul energetic. După cum se ştie, ţara noastră 

benefi ciază de un mix energetic destul de 
bogat, având hidrocarburi, cărbuni, energii 
regenerabile şi nucleare. Cele mai mari in-
vestiţii în ultimii ani au fost direcţiona-
te către sectorul energiei eoliene. Statul 
nu a pus în funcţiune nicio unitate nouă 
de producţie a energiei din 2007, când a 
fost inaugurat al doilea reactor nuclear 
de la Cernavodă. 

Reamintim că Guvernul încearcă 
de mai mulţi ani să atargă parteneri 
pentru construirea centralei de la Tar-
niţa şi a reactoarelor 3 şi 4 de la Cerna-
vodă, deocamdată fără succes. Hidro-
centrala Tarniţa, investiţie estimată la 

peste 1 miliard de euro, ar urma să producă 
energie ziua şi ar consuma-o noaptea, când 
cererea scade. 

AGENDĂ  ENERGETICĂAGENDĂ  ENERGETICĂ

Un tandem obligatoriu: Hidrocentrala 
Tarnița – Reactorul 3 de la Cernavodă

Greenpeace a lansat studiul [R]evo-
luţia Energetică, ce prezintă benefi ciile pe 
care România le-ar avea adoptând o stra-
tegie energetică axată pe energie din surse 
regenerabile şi efi cienţă energetică. Studiul 
face o paralelă între două scenarii energeti-
ce: unul de referinţă, în care 
sectorul de profi l evoluează 
în ritmul actual şi un scena-
riu orientat spre energie din 
surse regenerabile şi efi cienţă 
energetică, denumit [R]evo-
luţia Energetică.

Astfel, potrivit cerce-
tării, din comparaţia celor 
două scenarii rezultă o serie 
de avantaje în favoarea [R]
evoluţiei Energetice, pre-
cum un plus de 6000 de lo-
curi de muncă între 2010 
– 2030, reducerea costurilor 
de combustibil, prin elimi-

narea treptată a folosirii combustibililor fo-
sili şi a celui nuclear, o mai bună securitate 
energetică, prin reducerea dependenţei de 
importuri, precum şi un mediu mai curat – 
până în 2050, România ar putea emite CO2 
la un nivel de doar 7% faţă de emisiile din 

1990. Până în 2050, aplicând scenariul 
propus de Greenpeace, România ar pu-
tea reduce cererea fi nală de energie cu 
40%. De asemenea, până în 2050, Ro-
mânia ar putea fi  alimentată cu energie 
regenerabilă în proporţie de 84%, folo-
sind tehnologia disponibilă în prezent.

Schimbările climatice au deve-
nit o certitudine, iar efectele acestora 
se fac simţite pretutindeni pe glob, tot 
mai puternic de la an la an, sub forma 
fenomenelor meteorologice extreme, 
cu urmări tot mai grave pentru econo-
mie şi societate. Conform experţilor, 
este imperios necesar ca încălzirea 
climei să fi e menţinută sub 2° C, iar 

pentru aceasta trebuie ca omenirea să re-
ducă semnifi cativ emisiile de gaze cu efect 
de seră. „Experţii Ernst&Young consideră 
că indicele de atractivitate pentru energie 
regenerabilă situează România pe locul 13 
la nivel global. Este inacceptabil să nu va-
lorifi căm acest avantaj şi să continuăm să 
investim în nuclear şi cărbuni!“, a declarat 
Doina Danciu, coordonator de campanii în 
cadrul Greenpeace România.

La rândul său, Ionuţ Cepraga, coordo-
nator de campanii la Greenpeace România, 
a precizat: „Este primul an în care studiul 
analizează perspectivele energetice ale Ro-
mâniei. Începând din 2005 şi până la această 
dată, au fost realizate mai multe ediţii ale 
Energy [R]evolution, prezentând atât scena-
rii energetice globale, cât şi detaliate pen-
tru anumite regiuni şi ţări, de la zona UE, 
la SUA, India, Australia, Brazilia, Rusia, 
Africa de Sud, şi până la ţări mai apropiate 
României, precum Polonia şi Ungaria“.

România ar putea fi  alimentată 
cu 84% energie eco până în 2050

TUR DE ORIZONT
■ ANRE: Centralele solare 
vor ajunge în 2016 
la 1500 MW
Potrivit estimărilor Autorităţii Naţio-

nale de Reglementare în domeniul Energiei 
(ANRE), la fi nele acestui an puterea instalată 
în panouri solare va fi  de 50 – 100 MW, anul 
viitor capacitatea acestora ar putea ajunge 
la 500 – 1000 MW, pentru ca în 2016 să 
atingă nivelul de 1500 MW, a declarat Zol-
tan Nagy, directorul departamentului de 
efi cienţă energetică din ANRE. Fiecare din 
cele două reactoare nucleare de la Cerna-
vodă are o putere de circa 700 MW. Costul 
instalatării unui MW în panouri solare s-a 
diminuat în ultimii doi ani de la 3,5 milioa-
ne euro la 1,5 milioane euro, astfel că inves-
tiţiile pentru construcţia celor 1500 MW ar 
ajunge la 2,2 miliarde euro.

■ Hidroelectrica intră 
pe piața fotovoltaicelor
Hidroelectrica, cel mai mare pro-

ducător de energie din România, intenţi-
onează să intre pe segmentul producţiei 
de energie fotovoltaică, dar şi de energie 
eoliană. În acest scop – potrivit avocatu-
lui Remus Borza, şeful fi rmei Euro Insol, 
administratorul judiciar al Hidroelectrica 
– compania a comandat mai multe studii 
de fezabilitate. În paralel, Hidroelectrica 
urmează să înceapă construcţia mai multor 
centrale hidro, investiţiile bugetate anul 
viitor pentru aceste proiecte fi ind de 250 
– 300 milioane euro. Remus Borza a afi r-
mat că în 2013 compania vrea să înceapă 
construcţia a şapte centrale hidroelectrice, 
proiecte estimate la aproximativ 200 mili-
oane euro, precum şi a două parcuri foto-
voltaice şi mai multor unităţi eoliene, care 
vor costa 50 – 100 milioane euro. Unul 
dintre parcurile fotovoltaice va fi  amplasat 
în localitatea Tudor Vladimirescu, judeţul 
Brăila. În respectiva locaţie, compania vrea 
să dezvolte un parc fotovoltaic cu o putere 
instalată cuprinsă între 19 MW şi 26 MW. 

■ Parcul eolian 
Fântânele-Cogealac, 
în faza de testare
Parcul eolian Fântânele-Cogealac re-

alizat de grupul CEZ a intrat în faza de tes-
tare operaţională, după conectarea la reţea 
a ultimei din cele 240 de turbine, iar capa-
citatea instalată totală a ajuns la 600 MW, 
astfel încât peste 1 milioan de gospodării 
pot fi  alimentare cu energie. Prima turbină 
de la Fântânele-Cogealac, cel mai mare 
parc eolian continental din Europa, a fost 
pusă în funcţiune în iunie 2010. „Acest 
parc eolian este una dintre cele mai bune 
investiţii ale noastre şi unul dintre cele 
mai importante proiecte de acest tip la ni-
vel mondial“, a declarat Tomáš Pleskač, 
directorul Diviziei de distribuţie şi achi-
ziţii externe a grupului. Parcul este situat 
în Dobrogea, la 17 km de Marea Neagră. 

■ La Isaccea, 
cel mai mare parc solar 
din România 
La Isaccea a fost dat în funcţiune, de 

către compania RaRa Parc din Braşov, cel 
mai mare parc solar din România, cu o ca-
pacitate de 8,75 MW. Energia produsă de 
Centrala Fotovoltaică Isaccea va asigura 
consumul a 4000 de gospodării. Un parc 
mai mare decât acesta, cu o putere instala-
tă de 12 MW, va începe să producă în pri-
mele zile din 2013, în Mehedinţi, în urma 
unei investiţii de 16,5 milioane de euro.

Sursele regenerabile, permanent în prim-plan
RENEXPO® SOUTH-EAST EUROPE, 

eveniment semnifi cativ din domeniul ener-
giei regenerabile în România, a revenit cu 
cea de-a V-a ediţie, la Sala Palatului din 
Bucureşti, între 21 – 23 noiembrie a.c. Din 
2008, târgul şi conferinţele aferente au de-
venit cunoscute ca una dintre cele mai mari 
platforme de energie din regiunea de 
Sud-Est a Europei şi un punct de întâlni-
re în capitala României pentru persoane 
cheie şi experţi în domeniu. Evenimentul 
– organizat cu suportul Ministerului Me-
diului şi Pădurilor, precum şi al Minis-
terului Agriculturii şi Dezvoltării Rurale 
– a oferit numeroase oportunităţi şi solu-
ţii energetice pe o scară largă, atât pentru 
prezent, cât şi pentru viitor.

Târgul a prezentat experţilor, spe-
cialiştilor din domeniu şi nu numai, în-
tregul spectru de energii regenerabile. 
Printre tematicile evenimentului s-au regăsit 
energia eoliană, energia solară, hidroener-
gia, bioenergia, efi cienţa energetică şi coge-
nerarea. În plus, Renexpo a găzduit în acest 
an un Stand Comun German, pe o suprafaţă 

de 100 mp, cu 12 expozanţi, organizat în 
colaborare cu Camera de Comerţ Româno-
Germană. „Companiile germane sunt tot 
mai mult implicate în piaţa românească. Es-
timăm că, în prezent, aproximativ o treime 
din tehnologiile folosite în România pentru 
proiecte de energii regenerabile au fost fur-

nizate de fi rme din Germania. (…) Viitoarea 
dezvoltare în România a sectorului energi-
ilor regenerabile depinde, între altele, de 
politicile energetice ale statului, de predic-
tibilitatea şi stabilitatea acestora. România a 

îmbunătăţit cadrul legal pentru companiile 
care dezvoltă proiecte referitoare la energii-
le regenerabile. Este cunoscut că prin sche-
ma de certifi cate verzi sunt substanţial sus-
ţinute asemenea proiecte. Cu toate acestea, 
rămân încă de clarifi cat anumite aspecte ale 
cadrului legal“, a afi rmat Sebastian Metz, 

directorul general al Camerei de Comerţ 
Româno-Germană.

Cele cinci conferinţe, workshop-urile 
şi evenimentele conexe care au avut loc 
în paralel cu târgul au atras peste 580 de 
participanţi din întreaga ţară, cât şi din 
Anglia, Austria, Belgia, China, Dane-
marca, Dubai, Franţa, Germania, Israel, 
Italia, Serbia, Spania şi Ungaria, precum 
şi din USA. Pentru prima dată Renexpo 
a oferit Renewable Energy Award, pre-
miul pentru o personalitate remarcabilă 
fi ind atribuit doamnei Hermina Albert, 

consilier ISPE, iar premiul pentru o tehno-
logie inovatoare companiei ERATIC, din 
Spania. 

Dr. ing. Amuliu Proca
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         Urlu cât mă ţine gura, 

                   În Sahara românească:

                 „Oameni, apăraţi natura

                ...D
e natura omenească!“

               
                      

            Ion DivizaIon Diviza                                                                      

    (Din (Din Lumea epigramei
Lumea epigramei, nr. 5/2012), nr. 5/2012)                                                                                

CALEIDOSCOP  CALEIDOSCOP

Burse de 100 000 de euro pentru 
studenți de vârf din universități tehni-
ce. Studenţi de vârf ai universităţilor cu profi l teh-
nic din Bucureşti, Cluj-Napoca, Iaşi şi Ploieşti au 
fost răsplătiţi cu burse în valoare de 2400 de euro 
fi ecare, în cadrul Roberto Rocca Education Pro-
gram, care încurajează tinerii să studieze ingineria 
şi ştiinţele aplicate. 80 de universităţi din 11 ţări 
sunt implicate în acest program, fi nanţat de com-
paniile Tenaris, Ternium şi Techint. Anul acesta, 
bursele din România au fost acordate pentru 40 de 
studenţi, de la Universitatea Tehnică din Cluj-Na-
poca (19 bursieri), Universitatea Politehnica din 
Bucureşti (10), Universitatea Tehnică Gh. Asachi 
din Iaşi (8) şi Universitatea Petrol – Gaze din Plo-
ieşti (3). Selecţia câştigătorilor a ţinut cont atât de 
rezultatele academice ale candidaţilor, cât şi de ap-
titudinile personale, capacitatea de lucru în echipă, 
abilitatea de a inova şi recomandările primite din 
partea universităţilor.

În 2013, cea mai înaltă clădire 
din lume va fi  în China. O echipă de ingi-
neri chinezi a anunţat că, în martie 2013, Sky City 
va deveni cel mai înalt zgârie-nori din lume. Clădi-
rea va avea o înălţime de 838 de metri, 220 de etaje 
şi va fi  construită în oraşul Changsha, în apropierea 
râului Xiangjiang, în doar 90 de zile, într-un ritm 

de 5 etaje 
pe zi. Sky 
City este 
p r o i e c t a t 
să reziste 
la un cu-
tremur de 
m a g n i t u -
dine 9.0 şi 
la un „in-
cendiu care 
d u r e a z ă 
până la trei 
ore“, iar la 
construcţia 

lui se vor utiliza prefabricate modulare concepute 
cu ajutorul unei tehnologii dezvoltate de compania 
constructoare, Broad Sustainable Building. Pro-
iectul a fost conceput de specialişti care au lucrat 
în trecut la clădirea care deţine în prezent recordul 
pentru înălţime, turnul Burj Khalifa. 

OMV va continua în 2013 forări-
le în perimetrele de hidrocarburi din 
Marea Neagră. Directorul responsabil de 
explorare şi producţie al OMV, Jaap Huijskes, a 
declarat că grupul austriac va continua anul viitor 
forările în perimetrele de petrol şi gaze din Ma-
rea Neagră, în încercarea de a găsi noi zăcăminte 
de hidrocarburi. Reamintim că, în luna februarie, 
OMV Petrom şi ExxonMobil Exploration and 
Production România au anunţat o descoperire 
semnifi cativă de gaze la exploatările din Marea 
Neagră, estimările preliminare plasând zăcămân-
tul la 42 – 84 miliarde mc.

Fântâna lui Arghezi. În Parcul Tinere-
tului din Bucureşti a fost inaugurată Fântâna lui 
Arghezi, săpată cu tehnologie folosită la foratul 
sondelor. Potrivit specialiştilor, aici curge apă de o 
puritate absolută şi cu efecte terapeutice, scoasă la 
suprafaţă de la 200 metri adâncime. Fântâna a fost 
amplasată într-un rond special dedicat marelui poet 
şi va fi  înconjurată de cascade, o fântână arteziană, 
un amfi teatru şi o bibliotecă suspendată. Potrivit 
prof. dr. Gheorghe Mencinicopschi, „această apă 
este, cu siguranţă, la fel de bună ca cea mai bună 
apă din lume. Este un aliment natural integral“.

Comisia Europeană a prezentat, în 
luna noiembrie a.c., Planul de acţiune 
CARS 2020, care vizează creşterea com-
petitivităţii şi îmbunătăţirea sustenabilită-
ţii industriei auto până în 2020, în contex-
tul în care recesiunea mondială i-a afectat 
puternic pe producătorii de profi l. Ofi cia-
lii europeni consideră că 
UE trebuie să continue 
să deţină o industrie auto 
de talie mondială, care 
să producă automobile-
le cele mai efi ciente din 
punct de vedere energe-
tic şi cele mai sigure din 
lume şi să ofere milioane 
de locuri de muncă pen-
tru personal cu înaltă ca-
lifi care.

În acest context, 
Comisia propune un spri-
jin masiv în favoarea ino-
vării, prin efi cientizarea 
cercetării şi inovării în ca-
drul Inițiativei europene 
privind automobilele ecologice. Inovarea 
în industria de profi l va fi  stimulată, între 
altele, printr-un pachet cuprinzător de mă-
suri de reducere a emisiilor de CO2, a altor 
emisii poluante şi a poluării fonice, de îm-
bunătăţire a nivelului de siguranţă rutieră 
şi de dezvoltare a unor sisteme inteligente 
de transport (ITS) pe bază de tehnologii 
avansate. „Acest plan pentru industria 
auto este primul rezultat al strategiei Co-
misiei pentru o nouă revoluție industrială, 

prezentată la 10 octombrie. Industria auto 
are toate atuurile pentru a depăși proble-
mele actuale, a rămâne competitivă, a de-
veni mai sustenabilă și pentru a-și păstra 
bazele de producție în Europa. Mai mult, 
datorită efectului multiplicator pe care îl 
are în economie, această industrie ar tre-

bui să ofere un puternic stimulent pentru 
menținerea unei baze industriale solide în 
Europa. Prin planul de acțiune prezentat, 
se va acorda industriei auto întregul spri-
jin politic posibil“, a declarat Antonio Ta-
jani, vicepreşedinte al Comisiei Europene, 
comisar pentru industrie şi antreprenoriat.

Pachetul de măsuri propus de CE 
include: • investiţii în tehnologii care 
reduc emisiile de gaze cu efect de seră 
şi poluarea fonică. Aceste investiţii vor 

fi  realizate prin direcţionarea fonduri-
lor UE şi a împrumuturilor de la Banca 
Europeană de Investiţii şi prin raţionali-
zarea stimulentelor fi nanciare; • crearea 
unei pieţe de consum viabile pentru au-
tovehiculele care funcţionează pe bază 
de combustibili alternativi (electricitate, 

hidrogen şi gaze natu-
rale) prin dezvoltarea 
infrastructurii necesare 
şi crearea unui standard 
UE pentru interfeţele 
de reîncărcare a maşi-
nilor electrice; • pro-
movarea unor măsuri 
de creştere a siguranţei 
rutiere, printre care in-
troducerea sistemelor 
inteligente de transport 
(computere de bord, 
tehnologii bazate pe 
senzori, servicii digita-
le, sisteme de comuni-
care); • încheierea unor 
negocieri internaţionale 

având ca obiect standarde şi norme de si-
guranţă comune pentru maşinile electrice 
şi bateriile acestora; • ameliorarea cali-
fi cării şi formării şi anticiparea nevoilor 
viitoare ale acestui sector. 

Planul are la bază strategia industri-
ală a Comisiei, care stabileşte priorităţile 
UE în ceea ce priveşte stimularea sectoa-
relor strategice, printre care se numără şi 
sectorul aeronautic, al ingineriei, cel spa-
ţial şi industria chimică. 

CARS 2020: pentru o industrie auto europeană 
puternică, sustenabilă și competitivă

Compania Central Japan Railway 
Co. (JR Tokai) a prezentat primul proto-
tip din Seria L0 de trenuri care folosesc 
levitaţia magnetică (maglev), ceea ce eli-
mină fricţiunea şi permite atingerea unor 
viteze foarte mari. Aceste trenuri nu au 
roţi şi funcţionează pe perne magnetice. 
Potrivit descopera.ro, noul model de tren 
va atinge viteza de 500 km/h şi urmează 
să fi e pus în circulaţie începând din 2027 
pe una dintre cele mai aglomerate rute 
din Japonia, Tokyo – Nagoya, urmând ca, 
în 2045, să ajungă până în Osaka, în ca-
drul liniei JR Chuo Shinkansen. În acest 
moment, această rută este deservită de 
trenuri de înaltă viteză, shinkansen, care 
ating viteze mai reduse, de 270 km/h.

Noul tren este dotat cu o locomoti-
vă proiectată pentru a diminua frecarea 
cu aerul şi cu un „bot“ aerodinamic care 
va reduce zgomotul atunci când va intra 
într-un tunel. Lungimea locomotivei va fi  
de 16 m. Potrivit companiei producătoa-
re, trenul va fi  compus, în total, din 14 
vagoane. Capacitatea vagoanelor va fi  de 
68 de pasageri, cu excepţia ultimului, în 

care vor putea călători doar 24 de pasa-
geri. Pentru că viteza maximă a trenului 
va fi  de 500 km/h, pasagerii vor ajunge 
din Tokyo la Nagoya în doar 40 de minu-
te, iar până la Osaka o călătorie va dura o 
oră şi şapte minute. 
În prezent, trenurile 
au nevoie de o dura-
tă dublă de timp – 2 
ore şi 25 de minute 
– pentru a parcur-
ge distanţa dintre 
Tokyo şi Osaka 
(515,4 km). Trenul 
va circula prin tune-
luri pe aproximativ 
60% din totalul dis-
tanţei parcurse, în 
zonele urbane aces-
tea urmând să fi e 
construite la 40 de 
metri sub pământ. Până la fi nalul anului 
2013, JR Tokai intenţionează să extindă 
linia de test de la 18,4 kilometri la 42,8 
kilometri, pentru a testa trenuri maglev 
cu 5 vagoane. Precizăm că tehnologia 

maglev este una dintre cele mai puţin 
poluante.

Potrivit statisticilor, JR Tokai este 
operatorul celor mai sigure trenuri de înal-
tă viteză din lume. În cei 44 de ani de ope-

raţiuni comerciale nu a fost înregistrată 
nicio rănire în urma accidentelor. Compa-
nia operează zilnic 323 de trenuri de înaltă 
viteză în centrul Japoniei, acestea având o 
întârziere medie de doar 0,6 minute. 

Tren care va circula cu 500 km/h
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